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Volný prodej 6 Kč
/ ostatní distribuce
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PREMIÉR ANDREJ BABIŠ
OPOZICI NEPŘESVĚDČIL
MÁ KABINET JINÝ PLÁN, NEŽ JE SOUČASNÉ UZAVŘENÍ ZEMĚ? STRANA 2

Svátek slaví: Marian

Výška sněhu v horních partiích Šumavy dosahuje sezonního maxima
V horních partiích Šumavy v těchto dnech leží nejvíc sněhu za sezonu. Způsobily to srážky v posledních dnech. Například na hoře Plechý, který je
s nadmořskou výškou 1378 metrů nejvyšší horou české části Šumavy, je nyní 110 centimetrů sněhu. Na snímku pracovník horské služby Václav Cypro
vystupuje právě na Plechý. „Probíhající zima byla atypická v tom, že i vyšší polohy zasáhla dvakrát výrazná obleva. Kvůli tomu vždy značná vrstva sněhu
odtála. Ale v posledních dnech, kdy na většině míst v kraji pršelo, na Šumavě vydatně sněžilo,“ řekl Josef Slavík z českobudějovické pobočky Českého
hydrometeorologického ústavu. ČTK

Bylo mi těch úřednic
líto, říká Dostálová
Pražský okruh. Stavbu za miliardy korun povoloval malý úřad v Uhříněvsi.Ministryně pro místní rozvoj.
„Současnou legislativou se střílíme do kolene.“ Úřad pro strategické stavby. Jen lidé se zkušenostmi STRANA 4
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Mandloňové sady se rozšiřují o sbírku
Třicet stromků, které v budoucnu vytvoří mandloňové arboretum, sázeli nedaleko unikát-
ních mandloňových sadů a rozhledny pracovníci Mandlárny v Hustopečích na Břeclavsku.
Její majitelka Kateřina Kopová (na snímku) o zřízení arboreta přemýšlela už několik let.
Hustopeče byly v minulosti svými mandloňovými sady vyhlášené, nacházely uplatnění
při výrobě cukrovinek v čokoládovnách Zora Olomouc. Pěstování se ale přestalo počát-
kem 90. let kvůli levnějšímu dovozu vyplácet, a tak sady začaly pustnout, část zanikla.
Nyní se mění v turistickou atrakci. ČTK

Mikuláš Minář končí se svým hnutím. ČTK

Premiér nepře-
svědčil opozici
o delším nouzo-
vém stavu, roztrp-
čil Bartoše i Fialu.

Vláda nemá po schůzce s opo-
zicí podporu pro zítřejší hla-
sování Sněmovny o prodlou-
žení nouzového stavu. Podle
lídrů Spolu, STAN a Pirátů
nemá kabinet jiný plán než
je současné uzavření země.
Na včerejší schůzce jim chy-
běli ministr školství Robert
Plaga či hlavní hygienička
Pavla Svrčinová. Po zhruba
dvouhodinové videokonfe-
renci svolané premiérem An-
drejem Babišem lídři opozice
kritizovali nepřipravenost
menšinového vládního kabi-
netu na postupné rozvolňová-

ní restrikcí. Nevyjádřili se
pro podporu prodloužení
nouzového stavu. Rozhod-
nout se chtějí do zítřka,
mimo jiné podle aktuálních
dat. Proti prodloužení nouzo-
vého stavu se podle svých líd-
rů postaví pravděpodobně
většina koalice Spolu či
KSČM.

PředsedaODS Petr Fiala kri-
tizuje premiéra, že odmítl po-
tvrdit jakýkoli termín, napří-
klad návratu dětí do škol. Jedi-
ným plánem premiéra je po-
dle něj pokračovat v současné
podobě lockdownu. Řekl, že
předložená data nedokládají
potřebu uzavření pohybu na
okresy, a tudíž prodloužení
nouzového stavu. Podle Fialy
budou nyní zástupci koalice
Spolu (ODS, TOP 09, lidovci)
jednat o jednotném postoji.
„Nevím, jestli bude úplně sto-
procentní, problematika je
složitá, ale naprostá většina

koalice Spolu, to mohu říct,
nebude podporovat prodlou-
žení nouzového stavu,“ řekl
novinářům. Rozhodnuti
o tom, zda Babiše podpoří, ne-
jsou lidovečtí poslanci. Podle
jejich šéfaMariana Jurečky bě-
hem jednání nezazněl žádný
argument, který by dosvědčil,
že pokračování stavu nouze
je smysluplný krok. Z jednání
neměl dojem, že by členové
vlády „měli opravdu nějakou
větší motivaci a snahu“.
Prodloužení nouzového sta-

vu navrhl ministr zdravotnic-
tví Jan Blatný kvůli tomu, že
chce udržet přísné protiepide-
mické restrikce včetně záka-
zu cestování mezi okresy
i o velikonočních svátcích,
tedy nejméně do prvního
dubnového pondělí. Podle
Blatného a Hamáčka je zatím
epidemie natolik silná, že se
nedá zvládat standardními
opatřeními. ČTK

Česko by v opatřeních podle
Babiše mělo pokračovat
minimálně do Velikonoc.

● Předsedové opozičních stran
po schůzce vládu kritizovali
za nekoncepční přístup a ab-
senci plánu rozvolnění. K žá-
dosti menšinového kabinetu
o prodloužení nouzového
stavu o 30 dnů se Sněmovna
vysloví zítra, vláda zatím pod-

poru dojednanou nemá.
„Opozice se prostě dohod-
nout nechce. Dvě hodiny jsme
jim předkládali argumenty,
odpovídali na jejich otázky,
vysvětlovali, proč si ještě ne-
může dovolit rozvolňovat, vše
marné. Scházejí se s námi jen
kvůli tomu, aby si pak mohli
udělat tiskovku. Mrzí mě to,
protože se nám povedlo epide-
mii přibrzdit, jdeme správným
směrem, minimálně do Veliko-

noc bychom ale ještě měli
pokračovat, aby se ulevilo
nemocnicím a nepřišla další
vlna,“ uvedl ministerský před-
seda Babiš.

● Česko nasmlouvalo dodávky
vakcín tak, aby se do konce
srpna či začátku září proočko-
valo osm milionů lidí. Do kon-
ce června by očkování mělo
mít šest milionů osob. Řekl to
ministr zdravotnictví Blatný.

Méně nakažených
Epidemie podle počtu
nově nakažených pomalu
oslabuje, například ve
Středočeském kraji přiby-
lo v úterý 1668 nakaže-
ných. Ve srovnání s minu-
lým týdnem je to o víc
než 660 případů méně.
Reprodukční číslo, které
ukazuje rychlost šíření
nákazy v populaci, kleslo
z 0,85 na 0,82. Nicméně
situace v nemocnicích
zůstává kritická.

Minář neuspěl,
ale pokračuje
Hnutí Lidé PRO, jehož
vznik v prosinci oznámil
bývalý předseda spolku
Milion chvilek Mikuláš Mi-
nář, končí a podpoří jiné
opoziční demokratické
strany. Původně hnutí usi-
lovalo o 500 tisíc podpisů,
aby kandidovalo v pod-

zimních sněmovních vol-
bách, dosud jich nasbíralo
39 250. „Nepodařilo se
nám sebrat dost podpisů.
Proto dodržíme svůj slib.
Nebudeme tříštit politic-
ké spektrum další malou
stranou,“ uvedlo hnutí.

Občanky s čipy
Lidé by ještě letos mohli
začít dostávat občanské
průkazy s čipy, které by
obsahovaly jejich otisky
prstů. Sněmovna návrh
v prvním kole podpořila.

Safari drží nad
vodou dárci
Financování Safari Parku
Dvůr Králové nad Labem
je nyní významně závislé
na pomoci od dárců. Zoo
od víkendu od zhruba
30 tisíc drobných přispě-
vatelů dostala přes 10 mi-
lionů korun. ČTK

EVA
DECASTELO
„Sport nenávidím,
ale otužování mě uchvátilo.
Díky němu i hubnu.“

každý pátek ZDARMA
TÝDENÍK

UŽ ZÍTRA

Plán není, Česko
míří k otevření

„Opozice se prostě dohodnout nechce. Mrzí mě to, jsme na dobré cestě,“ říká Babiš

Krátce

inzerce
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S CHUTÍ DO JARA
ZA CO NEJMÉNĚ

Seznam všech prodejen na www.albert.cz
Akce platí v prodejnách Albert hypermarket od 24. 3. do 30. 3. 2021
nebo do vyčerpání zásob v jednotlivých prodejnách.

den
6 ks

den
49 ks

den
6 ks

Každý týden
za Vás hlídáme
nejvýhodnější
zboží na trhu.

NEPORAZITELNÉ
AKCE TÝDNE

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN-29

1190
16,90

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN-52

7990
169,-

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN-44

8790
159,-

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN-35

890
13,90

AVÝ ODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN-37

2190
34,90

Vepřová plec
bez kosti – v celku
• chlazená
• 1 kg
• do vyprodání zásob

Velkopopovický
Kozel 11
• světlý ležák
• 0,5 l
• 1 l = 23,80 Kč
• záloha na láhev 3 Kč

Božkov Tradiční
• 35%
• 0,5 l
• 1 l = 175,80 Kč
• v nabídce také
Božkov speciál 30%,
0,5 l, vybrané druhy
za 109,90 Kč

Albert
Trvanlivé mléko
• 1,5%
• 1 l

Máslo
• 250 g
• 100 g = 8,76 Kč
• do vyprodání zásob

inzerce

Jarní aukční sezona se poma-
lu rozjíždí navzdory pokraču-
jícím opatřením proti šíření
koronaviru. Předaukční výsta-
vy pořádají galeristé indivi-
duálně a samotné dražby se
konají vesměs po internetu.
Některé společnosti však plá-
nují tradiční sálové akce s do-
držováním rozestupů a dal-
ších podmínek vyhovujících
pandemické situaci.
První bude v neděli aukce

v Topičově salonu na Národ-
ní třídě. Nabízet bude třeba
obraz Jindřicha ŠtyrskéhoMe-
tamorfóza s vyvolávací cenou
6,5 milionu korun nebo ná-
vrh mozaiky pro Zemskou
banku v Praze s názvemČesá-
ní jablek, který vytvořil Jan
Preisler. Nabízet se bude za
4,8 milionu korun. S částkou
4,5milionu korun začne draž-
ba obrazu Ulice v Locronanu
od Jana Zrzavého.
Do 30. března potrvá inter-

netová aukce společnosti
Arthouse Hejtmánek. Nabízí
nábytek, knihy, koberce, por-
celán, šperky, zbraně či obra-
zy v nízkých cenových hladi-
nách, celkově se draží něko-
lik stovek předmětů.

Kmání bude i další obraz
od surrealistky Toyen

Na 18. dubna chystá sálo-
vou aukci v Mánesu společ-
nost Adolf Loos Apartment
and Gallery. Nejvýznamnější
položkou aukce je podle pořa-
datelů obraz Toyen s názvem
Cirkus, který pochází z roku
1925, z autorčina sběratelsky
velmi ceněného pařížského
období. Vyvolávací cena díla
bude 23 milionů korun.
Aukce nabídne i nově obje-

vený obraz Jana Preislera, fi-
nální verzi Tří dívek v lese
z roku 1906 (na dolním sním-
ku nahoře), který se skrýval
v soukromé pražské sbírce.
Obraz reprezentuje vrchol ev-
ropského symbolismu, vyvo-
lávací cena bude 14 milionů.

Za 3,5milionu korun se na-
bídne olej Alfonse Muchy Po-
hled do budoucnosti z roku
1938 (na dolním snímku
dole). V aukci se objeví
i 14 kreseb Františka Kupky
ze sbírky jeho mecenáše Jin-

dřichaWaldese, jejich vyvolá-
vací ceny se pohybují od 25 ti-
síc do 150 tisíc korun. Součás-
tí aukce bude rovněž Kupko-
va slavná bronzová medaile
Ženská hlava Miss KIN – znak
firmy Waldes, kterou Kupka

vytvořil podle fotografie pro
Waldese. Fotografie vznikla
na lodi plující do Ameriky, na
níž potkal Jindřich Waldes
herečku Elizabeth Coyenso-
vou, kterou požádal, aby si
vložila patentku do oka. ČTK

Další obrazy do dražby ČTK

Cirkus od Toyen ČTK

Dražby. Budou po webu i živě
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S ministryní pro místní roz-
voj Klárou Dostálovou jsme si
mohli popovídat o mnohém.
Nejvíce nás ale zajímaly kom-
plikace kolem dostavby Praž-
ského okruhu. Ten bude kvů-
li údajné podjatosti pražské-
ho magistrátu řešit Jihočeský
kraj, a to je další překážka
k jeho dokončení. „Jsem
ráda, že se na tuhle konkrét-
ní stavbu ptáte. Na ní snad
každý pochopí, že nový sta-
vební zákon potřebujeme
jako sůl a že už včera bylo
pozdě,“ říká Dostálová.

Jak je to s údajnou
podjatostí kolem dostav-
by Pražského okruhu?
Dostavba okruhu u Běcho-

vic je esenciálním příkladem
toho, jak může současný sta-
vební zákon komplikovat po-
volení staveb a do jakých ab-
surdit jsme se zamotali. Tato
stavba se připravuje už dvě
dekády, přitom jde o jednu
z nejdůležitějších strategic-
kých staveb státu, která by
ulevila statisícům Pražanů od
zácp a smogu.

V čem je problém?
Problémem bylo už to, že

stavbu za více než deset mili-
ard povolovalmalinký staveb-
ní úřad v Uhříněvsi, kde ne-
můžoumít s takovým projek-

tem zkušenosti a nic podob-
ného už nikdy dělat nebu-
dou. Bylo mi těch úřednic
opravdu líto. To je skutečně
obrovskémrhání časem a lid-
ským potenciálem. Proto
nový stavební zákon počítá
se vznikem specializovaného
úřadu pro strategické stavby,
kde budou soustředěni lidé,
kteří mají s takovými stavba-
mi zkušenosti. Tato stavba
ale není zdaleka jediná, kde
se Ředitelství silnic a dálnic
(ŘSD) s něčím takovým potý-
kalo. Není výjimkou, že musí
čekat s obchvaty a dalšími dů-
ležitými miliardovými pro-
jekty, kterémohou pomoci ti-
sícům lidí, až malý stavební
úřad vyřídí stavbu garáže.

Kolik razítek muselo ŘSD
získat od nejrůznějších
úřadů, aby mohlo požádat
o územní rozhodnutí na
okruh?
Téměř dvě stě padesát! Ale

desítky razítek potřebujete
i pro bytový, nebo dokonce
rodinný dům. Investor je pak
jako filatelista. Jenmísto zná-
mek sbírá razítka. Pak se ale
nemůžeme divit, že příprava
dálnice u nás trvá v průměru
třináct let a povolení bytové-
ho domu v Praze více než pět
let. Pokud bychom nepřijali
nový stavební zákon, dálnič-
ní síť nedostavíme ani do
roku 2030 a krize dostupné-
ho bydlení se bude prohlubo-
vat. My počítáme s tím, že in-
vestor už nebude sám obíhat
desítky úřadů a prosit o razít-
ka tam, kde běžně nedodržu-
jí lhůty, a na takové razítko
čekáměsíce. To všechno vyří-
dí stavební úřad, který bude
muset rozhodnout včas. Počí-
táme i se zastupitelností úřed-

níků, takže si budoumoci po-
máhat, když někde nebudou
stíhat či budou potřebovat po-
radit se specifickým projek-
tem. To teď není možné.

Proč bude klíčové povole-
ní nakonec řešit právě Ji-
hočeský kraj? Proč ne tře-
ba „sousedé“ Středočeši?
To je další krásná ukázka

toho, jak se sami současnou
legislativou střílíme do kole-
ne. V současnosti jsou úřední-
ci stavebních úřadů zaměst-
nanci obcí a krajů, které sta-

vební agendu vykonávají pro
stát v takzvané přenesené pů-
sobnosti, a ten jim za to platí.
Úředníci stavebních úřadů
musí rozhodovat nezávisle
na vůli lokálních politiků, to
jde ale těžko, když ti mohou
rozhodovat o jejich odmě-
nách nebo kariéře. To je ve

zkratce podstata takzvané
systémové podjatosti, kterou
v posledních letech soudy ju-
dikují čím dál častěji. A ná-
mitka systémové podjatosti
se stala oblíbeným nástrojem
odpůrců staveb, kterým se
jimdaří důležité projekty zdr-
žet. To se stalo právě i u Praž-
ského okruhu.

Takže někdo podal námit-
ku na systémovou podja-
tost?
Ano. Tak abychom předešli

možným soudním sporům,
rozhodlo ministerstvo pro
místní rozvoj, že odvolání
proti územnímu rozhodnutí
bude řešit Jihočeský kraj prá-
vě v reakci na námitku systé-
mové podjatosti Prahy. Hlav-
níměsto totiž uzavřelo s Ředi-
telstvím silnic a dálnicmemo-
randum o spolupráci, což by
pak soud mohl vyhodnotit
právě jako systémovou podja-
tost, protože tím Praha dekla-
rovala, že má na stavbě zá-
jem. Je naprosto logické, že

ten zájem má, kdybychom
alemy nepřenesli rozhodová-
ní jinam, soudním přezku-
mem by to celé mohl ještě
zdržet.

Se systémovou podjatostí
se potýkají také jiná
města, ne?
Naposledy to jako velký

problém označila náměstky-
ně primátora z Ostravy Zuza-
na Bajgarová. Všichni včetně
soudců na nás apelují, aby-
chom s tím už konečně něco
udělali. Je jasné, že současné
uspořádání není dobré.

Jak si s údajnou systémo-
vou podjatostí poradí
nový stavební zákon?
V novém stavebním záko-

ně počítáme s novým uspořá-
dáním stavební správy, kdy
stavební úřady přejdou pod
stát a toto se dít už nebude.
Vznikne Nejvyšší stavební
úřad jako nezávislá instituce
na jakékoli obci, kraji či mi-
nisterstvu. I občan, který si
chce něco postavit, se nebu-
de muset bát naštvat staros-
tu, že by pak nedostal staveb-
ní povolení. Na druhou stra-
nu starosta, který by neměl
nyní na stavební úřad ani
vkročit, tam bude moci bez
obav ze systémové podjatosti
s úředníky mluvit o projek-
tech, které se obce týkají.
A tak je to přece správné a při-
rozené. Praha totiž na rozdíl
od státu vykupuje pozemky
už ve chvíli, kdy jsou investi-
ce zanesené v Územním plá-
nu. To se nyní děje i v případě
okruhu. Praha je v tomto
ohledu územní samosprávný
celek v samostatné působnos-
ti a ministerstvu do toho ne-
příslušímluvit. FILIP JAROŠEVSKÝ

Jana Vaita, Kladno - Modrava
Prodej 165 m2 s pozemkem 900 m2

Nejlevnější2 663 nemovitostí

Upravit hledání

Domy na prodej v mém okolí

Nejnovější2 663 nemovitostí

Upravit hledání

Byty k pronájmu v mém okolí

větší dům nebo byt?
Hledáte

Vyzkoušejte hledání v okolí
na Reality.iDNES.cz

Prodáváte svoji nemovitost? Nejlepší makléře z okolí najdete v soutěži www.RealiťákRoku.cz

Ministryně pro místní rozvoj Klára Dostálová ARCHIV

Seznámení
• Je mi 46 let jsem bez dětí a
bydlím v Brně. Poslouchám
hezkou hudbu, čtu pěkné kníž-
ky a hlavně jezdím k moři a
mám rád wellness. Rád bych
poznal svobodnou nebo rozve-
denou ženu z Brna ve věku 36
až 48 let. Napiš mi nebo zavo-
lej na tel: 605980380. Těším se
na hezkou schůzku. Ivo232688

Kancelář řádkové inzerce: Václavské
náměstí 1, palác koruna, Praha 1

Více najdete na

WWW.METRO.CZ

Stavbu za miliardy povoloval
malinký úřad v Uhříněvsi

inzerce
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Pozornost nemoc-
nic soustředěná
na krev je v součas-
nosti větší než za
neepidemických
časů.Nejen proto,
že v Česku obecně
její přísun od dárců
klesá.

Mohu darovat krev poté, co
jsem prodělal covid-19? Kdy
lze opět poskytnout krev, po-
kud jsem byl naočkován pro-
ti covidu? Otázky, které si kla-
dou především dobrovolní
dárci. Ti jsou sice omezeni
horní věkovou hranicí 65 let,
ale nějaká omezující kritéria
jsou i mezi mladšími. Napří-
klad těmi, jimž byla apliková-
na vakcína proti covidu pro-
to, že jsou zdravotníci, pracu-
jí v nemocnicích nebo jsou za-
řazeni do takzvané krizové in-
frastruktury státu.

Každá vakcína má jinou
lhůtu pro dárcovství
Na detaily ohledně očková-

ní a dárcovství upozorňují
jednotlivá transfuzní odděle-
ní. Uvádějí třeba časové od-
stupy, které je nutné dodržet
pro odběr podle toho, čím byl
dotyčný člověk očkován. „Po
očkování vakcínami Pfizer
a Moderna lze darovat za
sedm dnů, pokud nebyla re-
akce na očkování. Po očková-
ní vakcínou AstraZeneca lze
darovat za čtyři týdny po prv-
ní i po druhé dávce,“ upozor-
ňují z Transfuzního oddělení
Fakultní nemocnice v Hradci
Králové.
Ani covidové onemocnění,

pokud se dárce krve uzdraví,
není překážkou k dalšímu
dárcovství. „Krev může daro-
vat za dva týdny po ukončení
izolace,“ vysvětluje Marie Vo-
ráčková z Oddělení PR a mar-
ketingu Všeobecné fakultní
nemocnice v Praze. To se ale
týká domácího léčení. Pokud
byla pacient s covidem hospi-
talizován, pauza je podstatně
delší. „Obvykle až za dva mě-
síce po ukončení izolace,“ do-
plňuje informace ohledně
dárcovství zástupkyně praž-
ské fakultní nemocnice.

Rekonvalescentní plazmu
„vyvážejí“ do krajů
Ve zdravotnických zaříze-

ních je momentálně také po-
ptávka po takzvané rekonva-
lescentní plazmě. V průběhu
infekce covidem se v těle ne-

mocného vytvářejí specifické
protilátky proti viru, který je
původcemnemoci. Tyto proti-
látky v krvi vyléčené osoby
přetrvávají delší dobu po
uzdravení. Podání plazmy
odebrané osobě, jež onemoc-
nění prodělala, je jednou
z možností, jak léčit nemoc-
né s infekcí covid-19.
„Takzvaná rekonvalescent-

ní plazma od dárců po prodě-
laném koronavirovém one-
mocnění je u nás využívaná
v přísně individuálních přípa-
dech,“ uvádí Petra Šlechtová,
primářka Transfuzního oddě-
lení plzeňské fakultní nemoc-
nice. Tu, co sami nevyužijí,
posílají tam, kde jí je nedosta-
tek. „V tomto směru pomáhá-
me zejména ostatním zdra-
votnickým zařízením napříč
celou republikou,“ dodává.
Rekonvalescentní plazma

se týká i olomoucké nemocni-
ce, kde jí na jaře a na podzim
roku 2020 neměli tolik, kolik
by potřebovali. „Bylomálo vy-
léčených pacientů s dostateč-
ným množstvím protilátek,“
říkámluvčí nemocnice Adam
Fritscher. Loni odebrali 1600
jednotek této plazmy, využili
ji pro vlastní potřebu, ale do-
dávali i do dalších nemocnic
na celé Moravě. „Její potřeba
nyní roste, určitě přivítáme
každého ochotného pacien-
ta, který covid prodělal, a to
nejlépe letos v lednu, pokud
nemá onemocnění vyžadují-
cí trvalou léčbu,“ dodává
Adam Fritscher.

Odložené operace
spotřebu krve nesnížily
Nemocnice napříč republi-

kou odkládají, kromě akut-

ních případů – například úra-
zy a autohavárie –mnoho plá-
novaných zákroků. Projevuje
se to nějak na spotřebě krve?
V olomoucké fakultní ne-

mocnici prožili loni atypic-
kou sezonu. „Spotřeba krve
byla na jaře asi o třicet pro-
cent nižší, snížila se plánova-
ná elektivní (výběrová – pozn.
redakce) péče a zůstaly jen
akutní operace a úrazy,“ uve-
dl pro deník Metro mluvčí Fa-
kultní nemocnice Olomouc
Fritscher. Naopak prudké zvý-
šení spotřeby se projevilo
v létě, kdy nemocnice „dohá-
něla“ odložené operace. Spo-
třeba opět klesla na podzim.
„Celkově byla v roce 2020 spo-
třeba krve asi o tři procenta
nižší než v roce 2019,“ říká
Fritscher.
Mírnější poptávku po

transfuzní krvi eviduje Fa-
kultní nemocnice Hradec Krá-
lové. „V souvislosti s omeze-
ním neakutních výkonů spo-
třeba krve a jejích složekmír-
ně klesla,“ potvrzuje mluvčí
královéhradecké nemocnice
Jakub Sochor.
„Spotřeba transfuzních pří-

pravků je prakticky stejná
jako v době před vypuknutím
epidemie,“ říká Iva Nováko-
vá, mluvčí českobudějovické
Jihočeské nemocnice. Je to
tím, že akutní péče zůstala za-
chována, zvláště o hematolo-
gicko-onkologické a onkolo-
gické pacienty i při chirurgic-
kých a traumatologických zá-
sazích. „Nemocní z plánova-
né operační péče totiž v běž-
ném provozu odebírají pouze
malé množství,“ vysvětluje
mluvčí Jihočeské nemocni-
ce. PAVEL HRABICA

Opravy náměstí pořád běží
Práce na opravě třebíčského Karlova náměstí nezpomalil
ani koronavirus, ani zimní počasí. Dál postupuje podle
harmonogramu, i když stavební firma musela s ohledem
na archeologické nálezy upravit některé postupy. Rekon-
strukce centra města asi za 133 milionů korun je největší
investicí posledních let ve městě. Na snímku dole jsou
odkryté prostory podzemních toalet, kde bude postave-
na akumulační nádrž na dešťovou vodu. 2x ČTK

Cenná tekutina

450
Při transfuzi se odebírá
zhruba 450 mililitrů krve.

531
Krev od více než 500 dárců po-
sloužila v 531 dávkách krevní-
ho derivátu k léčbě pacientky
s onemocněním krve v Brně.

42
Tolik dní vydrží krev odebra-
ná kvůli červeným krvinkám.
Musí být uložena při teplotě
2 až 6 stupňů Celsia.

KOMERČNÍ SDĚLENÍ

KNIHU POHODLNĚ ZAKOUPÍTE TAKÉ
V INTERNETOVÉM KNIHKUPECTVÍ WWW.KOSMAS.CZ

PŘÍBĚHY BERLÍNSKÉ ZDI
A HRANIČNÍHO PŘECHODU CHARLIE

Iain MacGregor
Checkpoint Charlie

Krev můžete dát
i po koronaviru

„Léčivá“ plazma

Pro darování plazmy na léčbu
určují lékaři přísná pravidla.

● Rekonvalescentní plazmu
v současnosti odebírají ne-
mocnice a transfuzní stani-
ce. Aktuální seznam najdete
například na www.mzcr.cz.

● Jako dárci jsou přednostně
vhodní muži, kteří nedostali
transfuzi, a ženy, které neby-
ly těhotné a také v minulosti
nedostaly transfuzi.

● Nemocný s covidem, který
chce darovat plazmu, musí
splnit tyto podmínky: musel
mít horečku nebo teplotu
alespoň 38 stupňů Celsia,
nebo tři dny s teplotou
nad 37,5 stupně Celsia.
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Slovenská vláda se
fakticky rozpadla.

Po stanoveném ultimátu, do
něhož měl na žádost koaliční
strany Svoboda a solidarita
(SaS) rezignovat premiér Igor
Matovič, přišel slíbený krok.
Strana exministra hospodář-
ství Richarda Sulíka opustila
kabinet. Demisi podali zbýva-
jící ministři školství Brani-
slav Gröhling i zahraničí Ivan
Korčok. Premiéra už tak opus-
tilo celkem šest ministrů.
Ministr školství Gröhling

svou demisi oznámil na vče-
rejším jednání vlády. „Teď je
načase, aby se vytvořil pro-
stor na to, aby se stabilizova-
la celá situace, jak ve vládě,
tak v Národní radě,“ řekl mi-
nistr, jenž ve funkci čelil tře-
ba skandálu kolem své opsa-
né diplomové práce. Doplá-
cel i na spory mezi premié-
rem a svým stranickým
šéfem Sulíkem.
Brzy nato SaS potvrdila od-

chod i svého posledního mi-
nistra Korčoka. Ten se má do

Bratislavy vrátit dnes, kdy jej
spolu s šéfem školství podle
listu Sme přijme prezidentka
Zuzana Čaputová. Demisi po-
dal Matovičovi písemně.
Koaliční jednání včera po-

kračovala, ale zasekla se na
otázce, zda Matovič ve vládě
zůstane jako řadový člen, jak
žádá. Mluví se hlavně o no-
vém postu vicepremiéra pro
boj s korupcí. Otázkou je stá-
le také budoucnost předsedy
SaS Sulíka.
„Čtyřkoalice je v rukou Ri-

charda Sulíka a Igora Matovi-
če. Oba je vyzývám k tomu,
aby se dohodli. Osud Sloven-

ska nemůže stát na tom, zda
jeden bude ve vládě, a druhý
ne. To jsou hry, které ha-
zardují se zemí,“ uvedla šéf-
ka nejmenší vládní strany Za
lidi Veronika Remišová a do-
dala, že by obamužiměli pře-
konat svá ega. Sama se prý
stydí za to, jak dlouho už kri-
ze trvá. List Denník N podotý-
ká, že jednání mohou trvat
ještě několik dní.
Premiér Matovič v neděli

prohlásil, že odstoupí, avšak
pouze pod několika podmín-
kami. Koaliční partneři už ně-
které z nich splnili, a to demi-
si ministra hospodářství Sulí-

ka a demisi ministryně spra-
vedlnosti Márie Kolíkové (Za
lidi). Premiér po SaS žádal
také vrácení jednoho minis-
terstva, což strana odmítá,
a nyní je to jedna z hlavních
překážek v cestě za vyřeše-
ním krize.
K demisi premiéra v úterý

vyzvala také prezidentka, po-
dle níž nemohou stát zájmy
jednoho člověka nad zájmy
obyvatel Slovenska. Nezvykle
ostré vyjádření Matovičova
kmenová strana OLaNO oko-
mentovala s tím, že se Čapu-
tová vlamuje do otevřených
dveří. ČTK

Igor Matovič PROFIMEDIA.CZ

Slovenská vláda zpřísnila
zákaz vycházení.

● Pobyt v přírodě či individuální
sport venku už nebude
povolen večer po 20. hodině
a částečně v noci, kdy
v zemi obecně platí zákaz
vycházení. Na zmíněné
aktivity se dosud vztahovala
výjimka.

● Nově také nebude možné
cestovat na rekreaci do
zahraničí ani v době mezi
1.00 až 5.00, kdy země zákaz
vycházení neuplatňuje.

● Omezení volného pohybu lidí
umožnilo vládě zavedení
nouzového stavu, naposledy
prodlouženého do 28. dubna.

Matovičův koaliční partner
stáhl i poslední ministry

Do vesmíru
Z floridského mysu Cana-
veral včera odletěla již
třiadvacátá série 60 sate-
litů společnosti SpaceX
pro síť Starlink, jež má
v budoucnu umožnit
přístup k internetu
odkudkoli na Zemi. AP

Změna plánů
na Velikonoce
Původní záměr Angely
Merkelové, že čtvrtek
1. dubna a sobota 3. dub-
na budou v Německu dny

pracovního klidu, včera
padl.

Sdílení článku
Singapurský nejvyšší
soud nařídil místnímu
blogerovi, aby za pomlu-

vu zaplatil 133 000 singa-
purských dolarů (2,2 mili-
onu korun) předsedovi
vlády. Premiér Lee Hsien
Loong blogera zažaloval
kvůli sdílení článku,
v němž je spojován
s finančním skandálem

kolem malajsijského stát-
ního investičního fondu
1MDB.

„Špunt“ v Suezu
V Suezském průplavu
uvízla kontejnerová loď,

čímž zablokovala veške-
rou tamní dopravu.
Na místě operují desítky
vlečných člunů. Podle
sdělení egyptských úřadů
budou operace trvat
ještě nejméně do dneš-
ka. ČTK

Koronavirová opatření

Krátce

inzerce
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„Právě mám
bezpečnostní
přestávku.“

ZDENĚK ŘEZNÍČEK
Facebook

Slova na vyluštění začínají na stejné písmeno.

1. jm. herce Dejdara
2. jinoch
3. rozhodující podání v tenise
4. mourovatý kocour

1

2

3

4

5

6

7

5. divoká ovce
6. atrapa
7. krveprolití

Pom.: mečbol

Počasí
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ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.00 To je vražda, napsala XII
16.45 Všechno, co mám ráda
17.15 AZ-kvíz
17.40 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Doktor Martin 2 (7)
21.05 Gejzír
21.35 Máte slovo sM. Jílkovou
22.35 Na stopě
23.00 Místo činu – Berlín
00.25 AZ-kvíz
01.00 Banánové rybičky
01.40 Pod pokličkou
02.05 Dobré ráno
04.35 Sváteční slovo římskoka-

tolického kněze J. Hurta

16.10 Design (4/17)
16.40 Tisíc chutí ulice
17.30 Královnamatka – portrét
18.15 Na cestě po indonéském

Manokwari
18.45 Večerníček
19.00 Dobrodružství vědy

a techniky
19.25 Vesnicopis
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Kamera na cestách:

Objevování světa – Tahiti
21.00 České zázraky II (6/8)
21.30 Zakázaný Bůh (12/13)
22.00 Tajnosti
23.35 Queer: Život snů
00.00 Oběť (1, 2/4)
02.00 Sexmísto stipendia?

15.55 Dr. House II (21)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.35 Co na to Češi
18.30 Ulice (4019)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Ordinace v růžové za-

hradě 2 (1014)
21.40 Život ve hvězdách
22.10 Smrtonosná zbraň III (11)
23.05 Dr. House II (20, 21)
00.45 Castle na zabití VII (6)
01.25 Smrtonosná zbraň III (11)
02.10 Malý Sheldon III (11)
02.30 Život ve hvězdách
03.05 Co na to Češi
03.45 Ordinace v růžové za-

hradě 2 (912)

16.25 Policie v akci
17.25 Krimi zprávy
17.50 Prostřeno!
18.55 HLAVNÍ ZPRÁVY
19.40 Sport
19.55 SHOWTIME
20.15 Slunečná (91)

Táta zmizel. Seriál (ČR, 2020)
21.35 Mordparta II (4)

Motivátor. Krimiseriál (ČR,
2017)

22.55 Ano, šéfe!
00.05 Policie v akci
01.00 Námořní vyšetřovací

služba XII (10)
02.00 Policie Hamburk XI (16)
03.00 Policie Hamburk XI (17)
04.00 Prostřeno!
05.35 Pohoda u krbu

06.00 Ranní fresh
09.00 Zpátečka
10.00 Óčko hity
11.00 Body Fixers
11.30 Óčko hity
13.30 Óčko trendy
15.00 Óčko Chart
17.05 KOLIK KLIPŮ, TOLIK LITRŮ
17.30 #MASTERCHAT
17.50 KOLIK KLIPŮ, TOLIK LITRŮ
18.00 Top 5 U počítače
18.30 Óčko hity
19.00 Moje desítka
19.50 Óčko hity
21.00 O BLACK LIST SPECIÁL

Tematický playlist rapu a R&B
od kolegů z Óčko BLACK

22.00 O BLACK LIST PARTY
23.00 Óčko flirt

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Napište svou bublinu

Luštěnka

Teplotní rekordy: -11,2 °C (1785) 20,5 °C (2010) Bio:

DNES ZÍTRA SOBOTA NEDĚLE

10/14 °C 12/16 °C 9/13 °C 8/12 °C

Sudoku

a Olomouc • Evidenční číslo MK ČR E 16400, ISSN 1211 - 7811. Distribuci zajišťuje PNS, a. s. Vychází denně v pracovních dnech. © MAFRA, a. s., 2021 nebo uvedení dodavatelé obsahu. Jakékoli užití
a šíření částí nebo celku obsahu deníku METRO (včetně jejich překladu) bez písemného svolení vydavatele je zakázáno. Vydavatelství MAFRA, a. s., je členem koncernu AGROFERT.

TV tipy
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Dave Krystynik
Smutné je, že to
vytlačuje ten

brutální zákrok!
TABULKA

Řešení sudoku

PROCESÍ VERSUS
POMLÁZKA
Již jsem psala, že Španělsko je proslavené svými svátky. Není
tedy překvapení, že i Velikonoce – častěji nazývané Svatý
týden (Semana Santa) – mají své důležité místo. Už proto, že
Španělé jsou z velké části věřící, je pro ně tento svátek spoje-
ný s postavou Ježíše Krista tak významný.
Hlavní součástí celého týdne oslav jsou procesí, která vycháze-
jí z hlavních kostelů a nesou oltáře se sochou Ježíše Krista
a Panny Marie. Procesí trvají až 12 hodin, a i přesto, že tíha
oltářů je neuvěřitelná, každý považuje za svou čest oltář nést

a procesí se zúčastnit.
V procesí jsou i biblické
postavy, probíhají pašijo-
vé hry a často dochází
i k ukřižování, protože
právě Velký Pátek je
dnem nejvýznamnějším.
Proslulé jsou také postavy
Nazarenos, jež mají na

hlavě velké kuželovité klobouky různých barev, podobné těm
z Kukluxklanu, i když mají úplně jinou tradici. Celkově jsou
procesí jedinečná, a hlavně v noci vyvolávají husí kůži.
K svátku neodmyslitelně patří i gastronomie, jedí se tradiční
pokrmy zejména z mořských plodů a ryb a mnoho druhů slad-
kého pečiva. To nejtradičnější je rosca de pascuas, pletenec
s celými vejci natvrdo.
Vysvětlovat paradox českých velikonočních oslav jakémukoli
cizinci, natož Španělovi, mě vždy stojí hodně úsilí. Podat to,
že pečeme beránka a mazanec a že barvíme a zdobíme vejce,
to mi ještě jde, ale obhájit pomlázku, že dáváme jednou roč-
ně ženám výprask, to už se mi obvykle moc nedaří.

Pavel Slezák
V emocích selhal asi
každý. Ne každý ale
o tom umí říct pravdu.

Martin Ponikelský
Měl se držet. Za

postupového stavu
to byl nesmysl.

Jak vnímáte incident slávisty Kúdely?

Anketa

Špatný příklad
Nejvíce reklamy na alko-
hol, ale i kouření najdeme
ve filmech a seriálech
v televizi. Ve spoustě se
pije alkohol, jako by to
byla voda, ani policie se
bez toho neobejde. Já
mám podezření, že výrob-
ci a prodejci zdraví škodli-
vých látek jsou sponzory
těchto „masových produk-
tů kultury“. Nejhorší je,
že se na to dívají i děti,
a tak jsou podvědomě
vedeny k tomu, aby to
konzumovaly.

EVA TREJBALOVÁ

Myslete u uren
Až dojde k překonání
vrcholu nynější vlny
epidemie, nezapomeňme,
jak se kdo choval v těžké
době, jak přispěl ke zlepše-
ní. Až budeme házet hlasy
do uren, vzpomeňme na-
příklad na Okamurovy pla-
káty u výpadovek, které
hlásaly, že lockdown niče-
mu nepomůže. Motivy
a pohnutky lidí tohoto ra-
žení jsou patrně sobecké,
nízké a zneužívají situace.

J. VLACH

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Dopisy a vzkazy

Komiks

Jednadvacítka je šikovná linka, která spojuje Smíchov s Podolím
aModřany.@mafianslavistakocab, cvakající spoušť u smíchovské
synagogy, uvedl: „S@zeleznicar_maracz jsme vyfotografovali
jeden z mála posledních kusů této tramvaje.“„Posílám i pozdrav
@tramvajacka a@miwako_the_prague_tram_fox,“ doplnil.

@mojemetro

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Řešení luštěnky

Sloupek

TROTAMUNDOS
VĚČNÁ CESTOVATELKA
A OBDIVOVATELKA ZAJÍMAVÝCH KULTUR

Citát

Proslulé jsou postavy
Nazarenos, jež mají
na hlavě velké
kuželovité klobouky.
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Uspěchaná doba, plná stresu a pochybná kvali-
ta potravin ze supermarketů nás vedou ke zcela
zásadním rozhodnutím. Jedním z těch dobrých
rozhodnutí je návrat na naše zahrady a domácí
pěstování plodin. Ale abychom dosáhli bohaté
úrody, je zapotřebí řádně připravit půdu na
sázení a setí plodin. Jednou z jistot je značka
VARI, která dodává řešení pro zahrádkáře, cha-
taře a chalupáře déle než 50 let.

Příprava na setí a sázení
plodin
Podstatou předseťové pří-
pravy je řádné, hluboké pro-
kypření půdy, ke kterému
se používají rotační kypřiče.
Otáčející se čepele pronika-
jí do půdy, rozrušují půdní
škraloup, promíchávají jed-
notlivé vrstvy navzájem do
sebe. Pokud na plochu před
zahájením kypření rotavá-
torem rozhodíme na plochu
kompost, granulované nebo
lisované hnojivo, stroj nám

jej krásně zapraví do půdy,
čímž ještě podpoříme zdravý
růst rostlin a bohatou úrodu.

Zmodernizovaná klasika
v líbivém kabátě
Klasickým, velmi kvalitním
a osvědčeným produktem na
tuzemském trhu je malotrak-
tor VARI Global, který v rám-
ci jarních prací využijeme pro
kypření půdy na záhonech
nebo políčku. Výměna tažné
nápravy za nože rotačního
kypřiče je velmi jednoduchá,
provádí se pouhým vypoje-
ním kolíku s pojistkou na
každé polonápravě. Montáž
kypřicího ústrojí se prová-
dí v opačném sledu, sestavu
nožů nasadíme na výstupní
šestihran převodové skříně
a zajistíme kolíkem. Takto
vybavený kypřič s pohonnou

jednotkou dokonale prokypří
všechny obdělávané plochy
a také připraví půdu pro sáze-
ní brambor. Právě pro přípra-
vu sázení brambor sazečem,
který je volitelným příslušen-
stvím VARI systému, je nutné
dokonale půdu prokypřit.
VARI vyrábí dvojí typy se-
stav nožů, kopinaté jsou pro
středně těžké a těžké půdy
a zkypří i trávník, úhlové jsou
pak především pro lehčí půdy
písčitého charakteru. Jejich
kombinací s třírychlostní pře-
vodovou skříní se zpátečkou
DSK-317.1/S a některou z po-
honných jednotek získáme
profesionální stroj.
Výhodou stroje VARI Global
je velká robustnost, značná
životnost a velice snadná
přestavitelnost. Během mo-
mentu přestavíte malotrak-
tor na sekačku nebo jiné
zařízení a díky tomu jednou

motorovou jednotkou pohá-
níte různé stroje po celý rok.
Velikou předností je tradice
a tedy i snadná dostupnost
náhradních dílů i pro starší
stroje. Proti konkurenci se
může VARI pochlubit nejširší
řadou příslušenství, které si

stále zachovává svoji vysokou
užitnu hodnotu. VARI je jisto-
tou pro zahrádkáře, chataře
a chalupáře, která nezklame!
Pěstujte a buďte soběstační
s VARI.cz. Více informací na-
jdete na webových stránkách
www.vari.cz

Jarní přípravu
na setí a sázení

plodin nelze podcenit
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Už i Jeep spustil
své modely do
elektrické lázně.
Renegade jde teď
dobíjet ze zásuvky.
Je to navíc velmi
pohodlné auto.

Až Jeep ukáže svůj čistě elek-
trickýmodelWrangler, bude-
me teprve mluvit o elektric-
ké budoucnosti automobil-
ky, která letos slaví 80 let
a dala autům do nejtvrdšího
terénu jméno – džíp.
Zatím vrhla do světa jen ta-

kové tři elektrizující vlaštov-
ky, modely Compass, Wrang-
ler a právě i námi zkoušený
Renegade. Dostaly hybridní
pohony, které lze externě do-
bíjet ze zásuvky. Na víku kuf-
ru nesou označení 4xe, což
nahrazuje zažitý znak 4x4
a znamená prostě to, že se
o pohon všech kol stará elek-
trický pohon. A že k zadní ná-
pravě nevede Kardanův
závěs. Takové řešení užmůže-
te znát z dřívějška například

od Toyoty, elektromotor je
součástí nápravy, dobíjí se
z baterie, která zase sosá šťá-
vu buď z domácí, či veřejné
zásuvky, popřípadě rekupera-
cí energie přímo při jízdě
nebo za pomoci alternátoru.
Nikdy se přitom nemusíte
bát, že energie pro pohon zad-
ku dojde, pokrokový Renega-
de to vždycky nějak vymyslí.
Renegade má tak možnost

obě nápravy zcela zamknout
a hnací sílu rozdělit fifty fif-
ty, navíc má i režimy do pís-
ku nebo sněhu, pak rozdělu-
je sílu na jednotlivá kola po-

dle aktuálních otáček. Je to
chytré řešení, kdy není potře-
ba redukce. A tak jsme vy-
zkoušeli i nějaký ten terén –
rozdíly mezi klasickou čtyř-
kolkou a tou elektrifikova-
nou jsme nepoznali.
Baterie Renegadumá kapa-

citu 11,4 kW a její plné nabití
z domácí zásuvky, které zabe-
re zhruba pět hodin, zaručí
dojezd čistě na elektřinu něja-
kých 50 kilometrů. S dobíjecí
stanicí Wallbox a rychlonabí-
ječkou máte auto nabité za
dvě hodiny. Nový volič hyb-
ridního režimu nabízí tři růz-

né polohy – Hybrid, Electric
a e-Save. Prostřední jsme již
zmínili, první kombinuje
elektriku s prací spalovací tři-
náctistovky, ten poslední je
pro dobíjení baterie během
jízdy. A zatoužíte-li po zábav-
nější jízdě, stačí na ovladači
systému Selec-Terrain zvolit
nový režim Sport, který pro-
střednictvím většího točivé-
ho momentu dodávaného
oběmamotory zlepší výkono-
vé vlastnosti.
Bezpečnost zaručuje velká

paleta technologií: rozpozná-
vání značek, sledování jízd-

ních pruhů, varování před
čelním nárazem (možná ně-
kdy až moc přecitlivělé),
adaptivní tempomat, kontro-
la sjíždění prudkých svahů
a nový systém detekce únavy
řidiče. Cena modelu Renega-
de, který lze přeložit jako Od-
padlík, startuje až na 890 tisí-
cích korunách, což je možná
jediná vada na kráse. Ale kde-
pak Odpadlík, tohle je prů-
kopnický model.

PETR
HOLEČEK
petr.holecek@metro.cz

Automobilka Škoda Auto plá-
nuje, že do roku 2030 předsta-
ví pravděpodobně čtyři plně
elektricky poháněná vozidla.
Vyrábět bude nadále i auta
s konvenčním pohonem,
jako je benzin nebo diesel.
V následujících třech le-

tech chce představit nové ge-
nerace svých stěžejních mo-
delů, řekl předseda předsta-

venstva Thomas Schäfer. Ško-
da podle něj bojuje za uvede-
ní co největšího počtu elek-
trických aut, jejich vývoj je to-
tiž velmi drahý, prodeji elek-
tromobilů by se tak firmě
mohly investice vracet. Loni
firmě klesl nekonsolidovaný
čistý zisk o 52 procent, na
15,2 miliardy Kč. Důvodem
byl dopad pandemie. ČTK

Hybridní Jeep Renegade 4xe se zajel podívat na svou prababičku z roku 1930. Elektrárna ve Vraném nad Vltavou ho zaujala 14MW výkonem turbíny. 3x METRO

Interiér odkazuje na to, že se pořád nacházíte v teréňáku. Světla mají motiv s X – jako měly vojenské kanystry.

To je Staria
Hyundai odhalil další
designové prvky nové mo-
delové řady víceúčelových
vozů MPV Staria před její
digitální světovou premié-
rou, která se uskuteční do
poloviny roku. Důraz byl
prý kladen nejdříve na
prostorný interiér, podle
něj se pak odvíjela vnější
podoba vozu. HYUNDAI

2030. Elektromanie

Odpadlík? Ne, spíš Průkopník
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BiatlonistkaMar-
kéta Davidová
i snowboardistka
Eva Samková věří,
že budou v příští
olympijské sezoně
ještě lepší.

Jedna je mistryní světa, dru-
há má doma křišťálový gló-
bus za vítězství v celkovém
hodnocení Světového pohá-
ru. Obě si ale uvědomují, že
jejich výkony ještě mají limi-
ty. A obě se nyní po sezoně vě-
nují studiu na vysoké škole.
Čtyřiadvacetiletá biatlo-

nistkaMarkéta Davidová uza-
vřela v neděli letošní působe-
ní ve Světovémpoháru na cel-
kovém 11. místě a díky zisku
649 bodů dosáhla na nejlepší
umístění v kariéře. Věří, že
v příštím ročníku, jenž bude
gradovat olympijskými hra-
mi v Pekingu, bude ještě lep-
ší. „Jsem spokojená, že jsem
si vylepšila procenta střelby,
ale můj cíl byl i trochu vylep-
šit rychlost, což se úplně ne-
konalo. Ráda bych se tedy do

budoucna pohnula i v tom-
hle. Na druhou stranu, titul
mistryně světa se nesbírá na
potkání, takže jsem ráda, že
to vyšlo zrovna na vrchol se-
zony,“ řekla Davidová, která
uspěla ve vytrvalostním závo-
dě v Pokljuce.
Nyní už se těší na rodinu,

ale věnuje se i studiu veteri-
ny. „Hlavní náplní teď bude
škola, kde bych ráda odstátni-
covala. Takže se teď vrhám
do svého druhého života,“
uzavřela Davidová.

Škole se po sezoně věnuje
také sedmadvacetiletá snow-
boardistka Eva Samková. Po-
kračuje totiž ve studiu na Fa-
kultě tělesné výchovy a spor-
tu v Praze a čekají ji zápočty
a zkoušky. „Válčím a užmám
něco za sebou,“ řekla. Dovole-
nou v současné době nepláno-
vala. „Možná spíš pojedu pra-
covat na zahradu do Vrchla-
bí, ale to mi nevadí. Cestová-
ní bude dost,“ naznačila, že
v přípravě na Peking přijdou
kempy na jižní polokouli.

Samková ovládla Světový
pohár ve snowboardcrossu
a za dalšími úspěchy ji pohá-
ní touha jezdit perfektně,
o což se bude snažit i v příští
sezoně s vrcholem na olym-
pijských hrách. „Ráda se po-
řád zlepšuju a směřuju, v uvo-
zovkách, k dokonalé jízdě,
k dokonalému provedení,“
uvedla Samková, která se nej-
lépe cítí vždy po vyhraném zá-
vodě. „Ale je to nahoru dolů,
mění se to podle mého poci-
tu,“ doplnila. PUR a ČTK

Pochodeň
Bývalý trenér japonských
fotbalistek Norio Sasaki
(na snímku) je první, kdo
načal pouť olympijské
pochodně poJaponsku.
Ode dneška si oheň pře-
dá přes deset tisíc běžců.
Odložené olympijské hry
začnou v Tokiu za čtyři
měsíce, 23. července. AP

Březinová
Česká krasobruslařka Eliš-
ka Březinová (na snímku)
po životním krátkém pro-
gramu postoupila na mis-
trovství světa z jednadvacá-
tého místa do volných jízd.
Pětadvacetiletá závodnice
má velkou šanci vybojovat
pro Česko místo na zim-
ních olympijských hrách
v Pekingu v příštím roce.
Krátký program na šampio-
nátu ve Stockholmu vyhrá-
la Ruska Anna Ščerbakovo-
vá, která si před zítřejší vol-
nou jízdou vypracovala
zhruba dvoubodový
náskok před Japonkou
Rikou Kihiraovou. AP

Trenéři Jan Filip s Danielem
Kubešem a kouč brankářů
Petr Štochl nesouhlasí s ledno-
vým odvoláním od české há-
zenkářské reprezentace, kte-
rá kvůli vysokému počtu pří-
padů koronaviru v mužstvu
na poslední chvíli odřekla
účast na mistrovství světa
v Egyptě. Tvrdí, že od pěti čle-
nů bývalé svazové exekutivy,
kteří hlasovali pro jejich odvo-
lání, doteď nedostali jasné vy-
světlení, v čem se měli dopus-
tit pochybení. Mrzí je, že mu-

seli u národního týmu skončit
tímto způsobem. Bývalé sva-
zové vedení odvolalo trenéry
týden poté, co reprezentace
odřekla účast na šampionátu.
Exekutiva rozhodla o údaj-
ném pochybení těsným po-
měrem pěti ku čtyřem hla-
sům. S odvoláním mimo jiné
nesouhlasil tehdejší prezi-
dent svazu Jaroslav Chvalný,
který rezignoval. Před několi-
ka dny jej při volbách nahra-
dil bývalý reprezentační kapi-
tán Ondřej Zdráhala. ČTK

Trest pro Blattera
Bývalý předseda Meziná-
rodní fotbalové federace
Sepp Blatter dostal od etic-
ké komise FIFA za korupci
další, více než šestiletý
zákaz působení a pokutu
ve výši jednoho milionu
švýcarských franků (asi
24 milionů korun). Původ-
ní trest mu vyprší v říjnu.

O domácí medaile
Navzdory tvrdým omeze-
ním kvůli koronaviru
v Česku se 10. dubna usku-
teční mistrovství republi-
ky v půlmaratonu a chůzi
na 20 kilometrů. Atletický
svaz dostal pro vrcholné
soutěže výjimku. Konat se
budou za mimořádných
hygienických opatření.

Smrt Pomagalské
Bývalá francouzská snow-
boardistka Julie Pomagal-
ská zahynula při úterním
neštěstí ve švýcarských Al-
pách. Čtyřicetiletou mistry-
ni světa ve snowboardcros-
su z roku 1999 zavalila spo-
lu s průvodcem lavina a zá-
chranářům se nepodařilo
je včas vyprostit.

Nguyen a Stronati
K české fotbalové repre-
zentaci se po návratu ze
včerejšího utkání kvalifika-
ce MS proti Estonsku při-
pojí na zbylé dva březnové
zápasy s Belgií a ve Walesu
brankář Filip Nguyen
a obránce Patrizio Strona-
ti. Tým naopak opustí jiný
stoper, Václav Jemelka.

Řekl, co neměl
Vedení NHL s okamžitou
platností zastavilo činnost
sudímu Timu Peelovi a roz-
hodlo, že už si v zámořské
lize nikdy nezapíská. Důvo-
dem je výrok, který zachy-
tily ruchové mikrofony bě-
hem utkání Nashvillu s De-
troitem. Peel podle výroku
úmyslně vyloučil hráče. ČTK

Sáblíková na kole

Dnes budou korunováni
premiéroví oficiální čeští šam-
pioni v e-cyklistice. Virtuální-
ho mistrovského závodu se
zúčastní i rychlobruslařka
Martina Sáblíková.

● Olympijská vítězka změří
síly třeba s úřadující domácí
silniční šampionkou a ně-
kdejší mistryní světa v bodo-
vacím závodě na dráze Jarmi-
lou Machačovou, mezi muži
jsou přihlášeni Jakub Otruba
či biker Jan Škarnitzl.

Číslo dne

3.
Bronzovou medaili získali na
juniorskémMS v Krasnojar-
sku snowboardcrossaři Sára
Strnadová a Bruno Tatarko.

Citát

Neumím se moc chvá-
lit a chlubit, ale myslím,
že za nějakou dobu
budu na sebe pyšná, že
jsem dokázala vyhrát.
MARKÉTA DAVIDOVÁ, BIATLONISTKA

Házená. Trenérům
konec nevysvětlili

Krátce

Úspěšné ženy po sezoně.
Škola, zahrada i rodina

Citát

Letošní křišťálový gló-
bus je větší a těžší než
ty předešlé. Na tuhle
sezonu ale asi nikdo
nikdy nezapomene.
EVA SAMKOVÁ, SNOWBOARDISTKA


